
Direktionen

Kristineberg 3
2100  København Ø.

Telefon 45 11 20 00
Direkte 4511 2015

Fax 4511 20 07
Mail psykiatri@regionh.dk

Web www.psykiatri-regionh.dk

Journal nr.: 200716756
Ref.: Thomas Brock

Dato: 15. februar 2011

Rita Brix
Skovgårdsvej 8, 1. tv.
2920 Charlottenlund

Vedrørende klage over overbelægning.

Kære Rita Brix

Jeg skal indledningsvist beklage det sene svar.

Til brug for besvarelsen af din klage har der været indhentet en udtalelse fra center-
chefen på Psykiatrisk Center Hvidovre, Birgitte Welcher. Udtalelsen er vedlagt dette 
brev og udgør efter min opfattelse et fyldestgørende svar på din klage. 

Med venlig hilsen

Martin Lund, Direktør

Tilsynet i henhold til grundlovens § 71 2010-11
§71 alm. del Bilag 56
Offentligt
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Udtalelse fra Birgitte Welcher:

Bistandsværge Rita Brix har fremsendt et brev til sygehusledelsen, Psykiatrisk Center 
Hvidovre med kopi til Folketingets retsudvalg, Folketingets ombudsmand samt § 71 
udvalget. 
Af brevet dateret den 01.01.2011 fremgår det at Rita Brix er bistandsværge for 3 pati-
enter, der har været indlagt på Psykiatrisk Center Hvidovre indenfor det sidste halve 
år. Rita Brix gør opmærksom på, at alle hendes patienter har været udsat for unødige 
lidelser på grund af dårlige pladsforhold og giver udtryk for bekymring i den forbin-
delse. 

Jeg skal indledningsvis gøre opmærksom på, at vi altid sætter meget pris på tilbage-
meldinger fra såvel patienter, pårørende som andre der har kontakt til Psykiatrisk Cen-
ter Hvidovre, idet det er enestående mulighed for at blive opmærksom på uhensigts-
mæssige forhold. 

Jeg skal meget beklage at Rita Brix og de patienter hun er bistandsværge for har haft 
en oplevelse af trange vilkår og uro i forbindelse med deres indlæggelser. Da der ikke 
er angivet navn på patienterne har jeg ingen muligheder for at gå ind i de enkelte sa-
ger, men vil i stedet beskrive generelle forhold på Psykiatrisk Center Hvidovre. 

Psykiatrisk Center Hvidovre har desværre, som et af de få psykiatriske centre i regio-
nen fortsat sengeafsnit med flersengsstuer, 2-sengsstuer, 3-sengsstuer og 4-sengsstuer, 
Det giver i hverdagen nogle helt særlige udfordringer for såvel personale som for pati-
enter. På et sengeafsnit med 15 sengepladser, er det derfor nødvendigt for personalet 
hele tiden at vurdere hvilke patienter der har brug for enestue, og hvem der kan dele 
stue med andre. Det at have behov for enestue kan enten være på baggrund af ens syg-
domssværhedsgrad, men der kan også være andre forhold som gør sig gældende så-
som urolig nattesøvn, snorken, lugtgener eller andet. Nogle patienter vil derfor opleve 
at ligge 3 på en 2-sengsstue, idet patientsammensætningen kan betyde at vi er nødt til 
at anvende en 2-sengsstue som enestue. Derfor kan der på de enkelte sengeafsnit være 
en oplevelse af overbelægning uden at der reelt er det. 

Et andet forhold der gør sig gældende er, at vores patienters behov for indlæggelse 
gennem året varierer. I nogle perioder er der stort behov for sengekapacitet og i andre 
mindre. Jeg har vedlagt en tabel over belægningsprocenter 2010 på Psykiatrisk Center 
Hvidovre. Heraf fremgår det at der har været massiv overbelægning i perioden januar 
til juni, hvorefter belægningsprocenter falder. Den gennemsnitlige belægningsprocent 
er 98 % hvilket er højt, med andre ord det betyder at der i 2010 har været meget få le-
dige senge.

Jeg kan oplyse, at der er bevilliget penge til at renovere Psykiatrisk Center Hvidovre 
således at alle sengeafsnit får enestuer. Jeg forventer at byggeriet vil igangsættes i ef-
teråret 2011, men med en vis usikkerhed da byggesagen nu først skal i udbud. 
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En ombygning til vare 2-3 år. Det betyder at forholdene på Psykiatrisk Center Hvidov-
re vil bestå uændret. Jeg har derfor flere gange drøftet med direktionen i Region Ho-
vedstadens Psykiatri om vi skulle reducere sengetallet yderligere, således at der blev 
flere enestuer og ingen 4-sengsstuer. Det er dog en ganske svær beslutning, idet be-
lægningsprocenten viser at der er behov for sengekapaciteten. Vi har indtil videre 
valgt at bibeholde sengene, men derudover haft meget fokus på så tidligt som muligt i 
et patientforløb at sikre god planlægning af patientens ophold og de opgaver som skal 
løses under indlæggelse, samt sikre en god udskrivningsplan. Jeg kan i den forbindelse 
oplyse, at vi netop har fået bevilliget penge til et Akut Opsøgende Team, der skal sikre 
at patienter kan blive udskrevet, såfremt de alene venter på et behandlingstilbud, og på 
den måde ikke længere vil belaste sengekapaciteten. Det skulle alt andet lige give 
plads til de patienter der har behov for indlæggelse. 

Jeg håber svaret er fyldestgørende ellers vil jeg gerne forsøge at uddybe yderligere

Med venlig hilsen

Birgitte Welcher
Centerchef
Birgitte.Welcher@regionh.dk
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Tabel 8: Antal sengedage/belægningsprocent 2010 (inkl. orlovsdage)

Jan. Feb. Mar. Apr. Maj Juni Juli Aug. Sept.*Okt. Nov.Dec. Total

Sengedage 3.244 3.001 3.355 3.1723.2963.1932.9633.157 2.610 25452393245735.386

Belægning 101 % 103 % 104 %
102 
%

102 
%

102 
%

92 % 98 % 98 %
92 
% 

90 
%

89 
%

98 %

* Fra 13. september 2010 er der kun 89 disponerede sengepladser, idet 803 – 15 senge - ned-
lukkes. 
  Før dette, 104 disponible sengepladser.


